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Routine Trial Becsnme 003113va1 Expose o _

Not since the 1959 trial of. Hubert Matos (a commander of tha
Rebel Axmy who was conviv: i0f txeason when he pzotemted the infiltra-
Ot of July Movemengdeills public interest in
a judicial procewding beén‘so stirred in Cuba as IM™he recenily ended
case cf Marcos Arwando Rodxxguez Alfonso.,

Marcos Rodxiquz@ s member of the Communist Party, was vonvicted
of .being the infcmmer who directed police of the datisia dictatorship

to the hiding place of four student meubers of the Directorie Revolucio-

nario Estudiantil on April 20a 1957. The four were kjlledmgs ;Ez;utzled

to escape from Apartment 201 at No, 7 Humboldt Street in Havana., His
sentence was death before a firing squad,

Rodriguez’ trxa? lasted from March i4 through March 19. An
appeai from the conviction was heaxd by a panel of judges of the Cuban
Supreme Court of Justice from March 23 to March 30 and the high GOurt“%

The historical jmportance of the case (designated No. 72 of 1964}
through a series of circumstances apparently beyond
the control of the Castro regime, the simple trial of a police informer
was converted inte an indictment of Cuba’s Communist Party amxi some of
its most influential and respected members. The process againgt Rodriguex
became a Pandora®s box of accusations; incriminations and insinuations
between major figures of the Cuban government as Fidel Castre, apparently
to put an+end to more damaging rumors circulating throughout the countxy.
ordered a full airing of the testimony by Cuba’s newspapers, radio and
televigsion and appeared himself as a "witness™.

As the testimony foxr and against Communist Party maembers (the
question of Rodriguez® guilt or innocence was pushed into a secondaxy
plane) unfolded bLefore the startlied myes and ears of the Cuban people,
the trial emerged as & scandai of major proportions; a political and
moral indictment of the Communist Party and its philcsophy and methods.

Communists Cooperated with Batista

The :oot& of the ""Humboldt 7" case are hidden in the past history
of Cuba, partxcular!y that of the indigencus Communisti Party which, asx

even .& proved; has always been highly opportunistic and has managed te
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survive against whateva: gpposition raised against it with a minimus
of sacrifice and 2 maxiwmuu of gain. '

Although the Party 13 now presented by Castro’s propaganda
apparatus as a fount of wisdom and the cradle .of all demecratie struggles
againat tyranny and oppression since its founding in the 1920s, the facts
cgontradict this idealistically fabricated fagade-

The Cuban Communist Party (called duting the two regimes of
Fulgencio Batista the Partido Socialista Popular = PSP} has been controlled
for the past 30 years by substantially the same group 9f Cubar leaders -
now designatad by thewnseives and others as "the Qld Guard™ - with the
same eminentiy political purpose of influencing ih& course of the island’'e
higtoiy. The PSP noi only avoided all violent wmetvhods of sesistance
to its opponents but algo followed & positive iine of alliances with
politicians and dictators, no mattex how corrupt and despised by the
pecple; to deliver iis approximately 150,000 strictly controlied Sarty
votes in return fox positions of influence and for cash.

This situation was particulazly true in the late Y30% and early
7408 when the Communists achievaed an alliance with Fulgencio Batista.
in exchange for PSP support, the Cuban dictator named a Communist to
his cabinet (Carlos Rafael Rodriguez, without portfolio}, allowed the
comrades to take over the Cuban labox movement (Lézaro Pefia became head
of the CIC), permitted many other Comnunists e cccupy lesser govern
mental positions and gave the Party frxeedom to build up a powerful pro-
paganda apparatus which included the daily Noticias de Hoy under Anibal
Escalante and the potent short wave station Mi} Diez.

Significantly, the Communist Party, although ostensibly out-
lawed by Batista when he returned o power by militarxy coup on March 10,
1952, did not engage in the active revolutionary campaign undertaken by

the university students, workers and others against his dictatorial
government,

Attenpt Made to Assassinate Batista

1t is in the latter part of Batista's sregime that the present
trial had its orxigin. On Marxch 13, 1957, student membexs of ihe DRE
(one of the two active urganizations fighting against Batista., the othev
being Castxo's 26th of July Movement in the Sisrra Maestra) mounted a
large scale assault on the presidenvial palace in Havana, Batista, who
- fled to his living quarters on the top floor, narrowly escaped being
killed and the attack was bloodily liguidated by his military forces,
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. The attack on the palace was part of a daring plan to seize
control of Cuba from Batista. Envisioned by the DRE leadership and a
group of civilians, the plan called for the dictatoxr’s assassination
(which was actually announced over a Havana radio station by a DRE
congpirator) and a simultaneous uprising by young officers at Havana's
principal military garxison ai Camp Columbia, fhe students and wilitary
personnel} ;, aided by opposition politicians, were then 1o taka over the

government, promising immediate elections and attempting to resiore
peace to the island.

This plan, had it succeeded; would have had the practical sffect
of leaving Fidel Castro and his still feeble 206th of July Movement on
the fringe of powex. He had landed in December (956 in Orxiente Province
with 82 men whe had accompanied nhim from Mexico in the yacht "Granma™.,
Strafed from the aiv and hunited on the ground; Casire had managed (o
reach safety in the xugged Sieria Maestra wountains with only 12
followers and, by the time of the palace assauii, had been able tw
rebuild his revolutionary force to only about 40 man, His "army" was
then simply a band of fugitives which had to be constantly on the move
to avoid death or capture at the hands of Batista's agmy,

The 26th of July Movement, therefore, played only a secondaxy
role at the time; its importance grew as the Cuban Army displayed its
inability or disinclination to hunt Castro's forces down and as a result
of the failure of the DRE to accomplish iis mission.

wWith the failure to achieve the death of Batista and capture
the presidential palace, the remainder of the plan of the DRE and itse
allies was dropped. Of about 50 young men taking paxt in the assault,
some 30 were killed then or later, decimating the DRE leadership.
Other members were arrested ox ascaped to the mountains or into exile
and with its effectiveness greatly reduced, the DRE played only a
secondary role in the revolutionaxy movemeni against Batista while
Castro®s barbudos in the Sierra Maestra gained in strength and prestige,

Among those who escaped from the frustrated palace assault were
Faure Chomon, one of the two leaders of the DRE, and Fructuosso Rodriguez,
Pedro Carbo Servia and José Machado, all of whom occupied important
posts in the university organization. For more than a month after the
attack they moved from hiding place fo hiding place as Batista's police
tried to liquidate all remnanis of the revolutionary group. On April
19, 1957, Rodriguez, Carbé and Machado were taken to an apartment at
No. 7 Humboldt® Stireet occupied by a fourth DRE membez, Joe Westbrook.

When they arrived, about midnight, a friend of Westbrook's, Marcos
Rodriguez Alfonso, was thexe.
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DRE Leaders Betraved by Infoimer

Rodriguez, known as "Marquiio,” waz a familiar figure on the
campus of the University of Havana where he was a student of philosophy.
He dressed erratically, wearing leather sandals with U.5- pennies
between the straps, and was never seen without s book beneath his arm --
a fact later used to identify him as ""the delatox del Humboldt 7.%

A promising intellectual at 19 who had already written some
creditable poetxy, Rodriguez sought the company of students of all
university groups. He claimed 0 have beaen a member of the Communists’®
Juventud Socialista with the assigned task of reporting to the Party
on the activities of the DRE and other student orxganizations - a state=
ment denied by .jS leaders of that period during his trial,

Rodriguez was parxticularly outspuken in student discussions
against what he called "aggressive methods of fighting™ the Batista
dictatorship of the DRE and the July 26 groups, urging instead "resist-
ance of the masses," the cuphemism used by the PSP to hide its passivity
in the s uggle, Rodriguez’ efforts to gain the confidence of DRE and
other leaders was reportediy unsuccessful; survivora of the revolutionary
organizations said he was often ostracized because of his “red" lcanings
and the suspicion that he was a spy for the Communists.

Humiliated and angry over an argument he had that night with
the DRE fugitives, in which he (and probably the PSP leadership) was
accused of cowardice, Rodriguez the following morning called Lt. Col.
Esteban Ventura Novo, the nost feared officer of Batista’s repressive
force (el mis verdugo®) and made an appointment to see him that after-
noon. Denying that he had received money for his betrayal, Rodriguez
admitted that he revealed the hiding place of the four frxom motives
of “hate" and "“vengeance" and because he believed the Party's policies
would have greater acceptance amony siudents with them dead or in prison,

Ventura's men promptly suxrounded the block, brxoke into the
apartment at Hurboldt 7 and, with no effort to take prisoners, riddled
the four DRE men with machine gun fire.

Pretending tc be a fugitive from Ventura’s esbirzros, Rodriguesz
went first into hiding and then obtained asylum in the Brazilian Enbassy
in Havana, After & few months he was given a safe conduct and went
into exile in Costa Rica where, although from & modeat family (his father
was a chauffeuy for Diario de ia Marina), he appeared to dispose of
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ronsiderable suns of money., 7The same was reported of him when he
wag in the Brazilian Embassy: also the fact that he had developed a

waim friendship wiih Ambassador Vasco iLeitao da Cunba and his wife,
virginia,

From Costa Rica. Rodriguez trawveled to (hile and Argentina, '
going later te Mexicou with funds apparently exhavsted but bearing a
aessioe o Cuban Cammunist Jjeadere therse from an uwnnamed comrade in
Aienog Alres, Although suspecied by surviving DRE leaders of complicity
in ihe Humboldt 7 affair, in Mexico he ewioved the friezndship of and
frequent meals with Joaguin Ordogui Mesa and his wife, Edith Garcia
Buchaca, both of them members of the Politburo wf the PSP, who admitied
that they had developed a paternal regard for him,

Posaibly to avoid complications in Mexico and latex in Cuba,
Rodriguez pulled strings within ihe Party tc vbtain one of five scholas-
ships offered by the Czech Embassy in Mewico City to study in Czechoslo:
vakia. When Batista fell from power on January L. 1959, Rodriguez
stayed on in Mexico for about a month and then returned (possibly after
an “all cleax” had been given by comrades in Havana} to Cuba, During

his stay in Mexieo he had been acceptsd as a full Party member on th@
recommendation of Ordoqui .

In Havana, Rodriguez promptly obtained a job in the cultural
section of the Rebel Army at Camp Columbia. When two menbers of the
DRE and the widow of one of the murdered students learnad of his presence
in Cuba and went to Army Chief Camilo Cienfuegos with a complaint,
Rodriguez was arrested and beld for investigation in the Huwboldt 7
case- He was, however, quickly freed (ostensibly because of lack of
proof but likely because of pressure from the Party, although the
evicence against him included an identification by one of Ventura's
agents) and be wazs permitted Lo leave Cuba to accept his Czech scholar-
ship and later a diplomatic assignmeni in Prague.

Sugpected of Reing Foxeign Agent

In January 1961, Rodriguez was extradited from Czechoslovakia
to Havana because of a2 suspicion that he had become the agent of an
unnaned but ilmperialist and anti-Cuban foreign government, And them he
languished in prison for more than three years before his case was calle
for trial in the Audiencia of Havana., At some point in the course of
time the suspxcion of espionage was either rleared up or drdpped and
that of camplicity in the Humboldt 7 murders took its place; the point
was never cleared up but the invesiigatoxr and interrogator who obtaiaed
his confession were not appeinted until mid-1952.
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On March 14, Rodriguez’ trial opened with his complete
sonfession of guilt. The judicial process was given oniy scant
mention by the Cuban press and radio and a routine canviction with
sentence of death and a speedy execuiion seemed indicated.

Mentioned almosi in passing was the fact that among wiinesses
against Rodriguez were Major Faure Chowdn, Minister of Transportation,

and several ex-DRE members who had been interested in solving the
Humboldt 7 mystery since 1957,

The ttialg however, continued foxr six days and attracted public
attention because of its length, wnusual in Cuba where swift and summary
"revolutionary justice” is the rule.,

Another indication of the importance of the case was the weiled
suggestion in a Radic (M) broadcast on the txial on March 16 that
Rodriguez was a Communist or had strong Parvy connections since, it
was reported, he had ““had (differences over the methods of fighting
against the (Batista)} tyranny” with the men kiiled at Humboldt 7, a
cliché used by the PSP to describe its opposition to the violence
advocated by the younger revolutionaries.

On March 19, Rodriguez was found guilty and sentenced to die
in front of the Bgredéna His case was appealed to the Supreme Court
but still a quick approval of the sentence and execution was expected.
On March 21, however, the Communist Party newspaper Noticias de Hoy
published a lettex from Prime Minister Castro to Blas Roca, its director,
in which he directed the full publication of Chomon®s testimony and
called on all interested to appear as witnesses at the appeal hearing.

Castro not only called the world's attention to the importance
of the trial, ordering full radio and televigion coverage, but also
admitted tacitly that “something was rotten im the state of Cuba."

Enemies Sowing Confusion and Doubt

Conceding that “confusion exists with regard to the trial.®
Castro charged in his lettex to Reca that »intriguers are taking
advantage of it and some peopie “even dare to insinuate that the
Revolution fears to shed the iight of day on the trial in all its
magnitude or is capable of concealing guilt.w

He attacked “certain elements {within his regime) who are not

in the slightest concerned with the truth, who are neither pure nor
revolutionary... who do not lose the slightest opportunity to promote
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resentnent, ambition, divisionism or the reactionaxy spirit and
hatred of the petit bourxgeoisie which they have for the Socialist

revolution and which they conceal under the varnish of neo-revolution-
axism."™

Thoge “'enamies™, Castrxo continued; want “to take advantage
of the trial to sow confusion and doubt. It is necessary for the
intriguexs, the pseudo-revolutionaxies, the new-style sectarians, who
are not contented with anything less than rolling the heads of honast
revolutionaries and the Revolution devouring its own children, like
Saturn, to be disarmed and given a real lesson ip civies,™

Castro, however, failed to make clear exactly who the "elements"
wishing to harm the Revolution might be, On the other hand, he left
no doubt of his certainty that Rodriguez was guilty as charged. He
told Roca that he would “request that the trial be xeopened for evidence..
Let it be as public as a trial can be. lLet all those who have something
to say testify concerning the slightest chavge or insinuation against

them. Let evexrything that must be discussed be discussed., Let

. us all
appear at this trial and, if necessary, let everyihing be judged that
must be judged legally as wall as moxally."”

The testimony of Major Chomén in Rodrxiguez® first trial, the
complete text of which was published by Hoy, as Castro had dlrectedi
on March 21 revealed clearly that the Ministex of Transportation was
not only testlfylng against the accused informex but also; by inference, -
was accusing the Cuban Communist Party of having maintained (and perhaps
still maintaining) an espionage apparatus within other organizations,
a network of informers which served primarily the interests of the Qld

Guard even to the extreme of denouncing the Party’s enemies to the
police.

The trial of Rodriguez has two aspects, Chomdn declared, one
of which is on trial at the present time and another which “will be
tried in the court of history.” Rodriguez, he said, “sneaked off to
Prague"™ to escape his zesponsibility for the massacxe and he implicated
the former Old Guard leadexr Anibal Escalante, purged for “sectarianism®
in 1962, almost with the same breath. Reodriguez "was waiting in
Czechoslovakia because he had to wait, as he told Anibal Escalante
when he (Escalante) asked him about his situation,® Chombdn testified.
{The insinuation was never developed duriag the tyial but, since
Rodriguez was extradited in 1961 and Escalante was not exiled until
1962, the conversation must have occurred during one of the Communist
leader's unpublicized trips behind the Yron Curtain in 1959 or 1960.)
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Chomon described Rodriguez and his betrayal of the DRE
leaders as "a bitter frxuit of sectarianism,™ a charge made in the
past against the Old Guard, and as though to clinch the point he read
into the court record a letter written by him in prison (and smuggled
out by his father) to his formex protector and Party 3ponsorgbgoaquin

Ordoqui, a founder of the PSP, a major of the Rebel Army and a vice
minister of the armed forces,

In his letter; Rodriguez asked Ordoqui to intercede in hisa
behalf and reminded him that in 1957 he had been "given instructions
to gather information about the DRE," an organization he described as
“anti-unitarian'® and "“unpopular,® which was aided by lormer President
Carloe Prio and the Dominican Repubiic's dictator Rafael Trujillo.

He also reminded Ordoqui that his work as a spy had been very

useful since “every step and every action of the DRE were seported” to
the Party through "surrxeptitious® contacis,

Rodriguez recalled for Ordoqui that at one point (presuwmably
early in 1959) he had urged him to issue a public statement for the
Party which would state that DRE chaxges (against quriguex) were bhased
on political, anti-Communist considerations and not on proofs of his
guilt. (He stated also in his letter that José Antonio Bchevarxia,
principal leader of the DRE killed in the Maxch 13, 1957, uprising,
was "anti-Communist.") Ordogui, howewver, had replied that it *would
not be tactical nor prudent since it would create a scandal."

Rodriguez urged Ordoqui to speak out in his behalf, asserting
that his arzest represented “an abuse of power®™ and lack of *“principles
of Socialist legality." Finally, he concluded, '"a difference has to be
established clearly between the man who gives information to his Party
and be who gives information to the police.®

Major Chomdn, however, saw no difference in such espionage.
Describing Rodriguez® activities as motivated by “sectarianism,” the
former DRE chief reinfoxced his attack on the Communist Old Guaxd with
the assertion that while the "sectarian® aAnibal Escalante served as
organizing secretary of the Organizaciones Revolucionarias Integradas
(ORI}, intc which the diverse political elements of Castro!s Revolution

had been lumped, it was full of “opportunists, informers and ex-soldiers
of Batista.” '

Chomon then pronounced the phrase which became the crux of
Marcos Rodriguez® trial: “He who is capable of spying on the actions
of rewolutionaries is capable of treason and of spying for the policecco
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This infiltration, a contemptible method of fightiyg, has done a
great deal of damage to the Revolution.®®

Chomén Initially Opposed Fidel Castro

The attask by Faure Chomon against the Communist Paxi.ds
vetexran leaders in which he accused them of complicity in Rodrasyez?
crime was a complete about-Face for the Ministex of Tzansportatics,

Immediately afiexr Batista fled from Cuba on Januaxy 1, 1959,
Chomon and his DRE militants occupied the University of Havana and
the presidential palace and, by raiding the San Ambrosio arsenal before
Fidel Castro’s main force arrived in Havana, they disputed for a few
days the leadership of Cuba with the bearded revolutionary. The
incident moved Castro, who didun’t arrive in the capital until January 8,
to make his first speech in Havana {"‘Armas para que?"), which was
directed against Chombén and his Student Directorate.

Although reprisals against Chomon and the DRE were expected
as the controversy grew bitiex, the Communist Party apparently provided
him with pretection, under which he made 3 completa switch to Communism.
He was the first leader of tha Revolution to proclaim publicly, on
March 13, 1960, that Cuba was a Socialist state and that he himsel¥
was a Communist. Later the same yeaxr Chomon, with the apparent support
of the Party, was named first Cuban ambassador to Moscow, He was the
only meaber of the DRE to be included in the National Directorate of -
the ORl and later of the Partido Unide de 1a Revolucidn Socialista

Last December, however, reputedly because of his incompetence
and of differences with the Maxinmum Leadeg, who is said to have neithex
forgotten nor forgiven his 1959 struggle for power with Chomon, he was
dropped down te the post of Ministex of Transportation,

As for the motives of Chomon’s accusations against the 01d Guard,
it is believed that he might hold it responsible for his demotion ox,
on the other hand; it may be an =ffort to ingratiate himself with Castro
by giving him a weapon to use againgt the old-line Communists in what
seens to be a continuing strxuggle for pasitions of powexr in Cuba's
government, Signs of change are seen in a rumor that Anibal Escalante
has returned to Havana from exile which has been xeported from Cuba
and the March issue of Cuba Socialista. theoretical monthly of the
Party, carries an article by ladislao G- Carbajal, former ORI provincial
secretary in Oriente, hotoved of sectarianism, and the “zight hand*® of
Anibal Escalante until both were purged in March 1962,
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Against this background, the "second" trial of Marcos Rodriguez
{(actually the hearing of his appeal frxom his death sentence) began in
Cubais Supreme Court of Justice in Havana on March 23, ‘the sessions
waere reported in full by the government-controlled press and caxrxied
throughout the island by radio and television networks.

Rodriguez? Second Trial Begins

what was scheduled to be a review of Rodriguez! trial by the
Criminal Division of the Cuban Supreme Court of Justice was converted
in fact into a second trxial when Fidel Castro ordered the case reopened
for new testimony. Such ®testimony®™ consisted largely of lengthy
speeches of either personal or Party defense and neither the prusecutor

nor the defense attorney made any real effort to examine or quesiion
the witnesses,

Underscoring the importance of the case was the fact that the
prosecuting attorney was Cuba's Attorney General, Dr, José Santiago
Fernandez, while Rodriguez’ defense attorney was Dr. José Antonio Grillo

Longoria, public defendexr of the Supreme Court, who seemed highly
embarrassed by the rxole thrust upon him.

The first to testify when Rodriguez’ sacond trial began on
March 23 was the defendant himself. He declared that he had been a
member of the *"central nucleus® of the Juventud Socialista at the
University of Havana during the Batista dictatorship and had been
assigned to infiltrate and spy on the DRE for the Party. He named s
his JS contacts Rail Valdés Vivd, now deputy director of the Communist

newspapex Hoys Antonio Massip, currently ambassador to Poland, and
Othel’so ‘

After admitting that he had informed Colonel Ventura of the
hiding place of the DRE leaders, following a "disagreeable" discussion
with them the previous night, Rodxiguez, speaking in a voice barely
audible, dropped the bombshell of the trial, He said that, while in

exile in Mexico, he had confessaed his guilt in the Humboldt 7 case to
Edith Garcia Buchaca.

Questioning by the prosecutor revealed that other activities
connected with the case had been going on ocutside the courtroom.

Rodriguez was asked if he had been present at "a meeting in the Party
headquartexrs to deny the imputations made against Dr. Edith Gaxcia
Buchaca.! He admitted that he had been taken to the meeting and because
he "did not want to involve anyone and create any problems™ he had
denied having confessed his guilt to Ordoquits wife. However, he later

reiterated his originai statement as to Dr. Buchaca’s knowledge of his
crime-
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Witnesses for the DRE Calied

Following Lodriguez on the stand was Martha Jiménez Martinez,
widow of Fructuose Rodricuez who died in ihe Heeholdt 7 sheooting, who
said that early in 1959 she had learned that the accused had returned

from exile and was employed “in charge of toe instruciion department
of the Rebel Army.™

S$he described her efforits to bring Rodriguez to justice;

reporting that even whough one of Ventura's esbirros had "without

N e L

hesitation, picked out Rodriguez as the person whe had denounced® the
DRE Leaders from a nuwmber of pbotographs and she bhad wmade a formal
request for hig arrest on February 4, Rodriguez was held under investiga-

tion only a very short time. “Surprisingly, one day 1 learned Marcus
was free." .

Commenting on Rodriguez' release frow detention, the nexi
witness, Major Julio Garxcila Oliverxa (originally & DKRE member) said
that "we were informed the investigation had negative gesulta.™

Party Charged with Protecting Redriguez

Anothexr major and a vesy impox%ant witness, Guilleimo Jiméneg
recalled that hie had been 3 member «f a DRE delegation which, “considerinag
the {Communist) militancy® of Rodriguaﬁ salled on Joaguin Ordojui and
Carlos Rafael Rodriguez as representatives of the Communist Party to
express "the doubt and suspicion about Marcos and their interest that
Marcos‘’ situation be clarified... We have considered it cur shiigation

to inform the Party of our concern and our opinions about the aujpabmllsv
of Marcos."

According to Mafor Jiménez, the DRE delegation did not get vesxy
far, "They (Carlos Rafael Rodriguez and Ordoqui} said that he (Marcos

Rodriguez) was not a membar... They wexe of the opinion that he was not

capable of informing the police... Comrade Ordoqui did not have the

same opinion (as the DRE delegation}, he believed that Marcos could not
be an informexr and said soc on that accagsion.®

Ordoqui., Jiménez® testimony declared, said at ithat meeting that
“he did not know Marces Rodrignez in Mewico and that he was of the opinicn
that Marcos could not have been the aniboxy of such a thing as we were
accusing him of .,™ (Ihis swmprising statement was never clarified;
Oxdoqui later revealed he knew Rodriguez very well in Mexico and had
sponsozred him for Pavrty membership himself.)
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Responding to Rodriguez attorney, Major Jiménez admitted
that the Party had tried to defend him because,; as he said, “an
accusation of that Iampoxtance should have been discussaed at that
seeting (with Oxdoqui. and Caxios Rafael Rodriguez) to clarify matters.™

‘The witness stated that he believed the motive for Rodriguez®
crime was his "great contenpt® for the Revolutionary Student Directorate.

-Asked by the prosecutox if he would yeitevate bis statenent nade at the

first trial that Raodriguez?® "motivation for the denouncement was ideoloe
gical " Jiménez answered evasively with the declaratioa that an informer
"could not have any ideology, least of all a revolutionary one.® -

Preceding Jiménez on the stand, iwo formerx members of the DRE
were called to give some details of Rodriguez' Life in the Brazilian

Embassy and in exile in Costa Rica, his travels to Chile and krgentina
and his arrival in Mexico.

A friend of Rodriguez, Dra., Blanca Maria Mesa Lopez, gave in
to -the emotion of the wowent and said she hoped that *®after this
humiliating trial there will be a great purge and a great clean-up of
the revolutionary press." She charged the waekly magazine Bohemia with

giving "false and tendentious™ information about details of  the Rodrigues.
case. - ‘

Chomén Rectifies Earlier Testimony

Transportation Minister Faure Chombn, returning as a witness,
referred to the initial arrest of Rodriguez in February 1959 on order
of Chief of the Army Camilo Cienfuegos (who later disappeared mysteriously
on a flight from Camaguey to Havana) and recalled how "days later™ he
was released. (Rodriguez himself said he was in custody only one day.)

Chomén stated that in view of the fact that there was a very

© strong suspicion against Rodriguez, although no proofs of his guilt, a

DRE delegation went to see "“other comrades (of the Party) about the need
to make an effort so that Marcos is submitted to different tests,” a
visit which, as Major Jiménez had testified, was unsuccessful.

- The cabinet member referred to "a deficient shorthand version®
of his testimony givem at the first trial which was printed (in an unnamec
publication) and which caused a furor in Cuba: “In the streets different -
versions were¢ circulating, twisiing whit had been said on that occasion...

Rumors which werxe doing harm to the Ravelution, profounding worrying
the people.t : :
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The falsitied versicn, whiush Chomon 4id not quete, apparontly
coitained A strong atiack on the Uoemunial OId Mard with ab scousarion
that soue wf 118 nenboss fpeincipaliv ordeaqui wnd Ldith Gaveda Saghacal

ware trvine Lo concead the intovmer: s quiid.

Such wag nut e, Shomon declared,. reversing even the “cosreciad’
versior of his testimony which had. beaen printed in foy, "attacking see-
VmPUnYSeE - oo A4 was coadng
against fha fnposnters and Crauvds. . Adeitiing his own arrovs uf She
pagt, Choadn said that he was now » Comrunist.  Sooring those who are
strresnding tunors, e dedlarec thar they want v take rafuge in an anta
seslarian sectariaalss " adding that the e had fought against HatIgta
Mo cunstRuat Suclalism.®  He Jid not repeat or Comment on his closing

statauent of e first trial in which he t-a&.x that "{udging Marsos se
DALl bury sec t-:g&.a.axu.m o

The firet day of the new trial ended with a number of prondnent
old -line Communizts stainad by dmplicatians of complicity In the case

Wit was saisd ro have known of

defesdal the accused. and Garlog Rafuel Wodriguez, who had also usen

to .e’udtiquei" defaense in the mecting with the DRE delegation. The

governavat publlcat Lo got_g_e_e_gia way rhavged with spreadinq t‘alﬁq: Snfr:ma
tden about %he trialr,

while Majos Jimenez reiterated his sarller testimony. Faurg

thomon tracd, apparently wirhout too wuch success, to explain and justify
his former attauk en the OJd Guard's sectarianien, '

Membarship in Juventud Sociali.sta Denied

The fixwt wi tne4ss on the second day c»f Codrigues’ Dew t:mal; ‘
zanl Valdee Wivh of Hoay . formex leader of the Juventuad %cxaump
in the Unidversity of Havana, flatly denied that tvhe accused had baen &

IS membsrr oy Jts informer within the yanks of the r}m wnich, he said,
had bean anti-Communist.

March 24,

Ha asdsdtted,. howaver, that he had had a coenversation "dn shispers”
with Rodriguex abaut internal maltexs of the um He dgseribed the
Juveniud Sspacialista, how abrotbed into the L‘mm de Jouvm'cﬂ Coounigiag,
A% “a vary small organization... 18 ding was m.cluﬁjvely the Line of

the masses G promote the fight againet Ratista.”
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Another JS le ader, César GChmez, also admitted to having had
conversations with Rodriguez about university politics and said that
the accused had asked to be admitied to menbership in the Socialist
youth organization, to which Gomez said he had replied that “admizsion
had to be won with meriis,” a statement which might have guided nRodriguez
to the betrayal of the DRE fugitives at Humboldt 7.

Al fredo Guevara in Trial BSackgrowid

Althouah he spoke only briefly, one of the second day’s most
important witnesses was Alfredo Guevara, president of the Ingtntuto
Cubano del Arte e Indusiria Clnemad ogzaflcd {ICAICY, who recalled Tthat
he nhad known Marcos Kodrlguez since the eaxly 508 when the accused
was enployed as a janitor {vensexje) by the sociedad Popular Nuestro
Tiempo, a Communist cultural organization,

Guevaras (no relation to "el Che") testified that Rodriguez had
created problems at Nuestro Tiempo with his lack of discipline and that
he had adopted "an attitude of reserve” toward him which be had continued
when they aet later in axile in Mexice (although Guevara had been the
one who identified Rodriguez to other comrades on his arrival there
from Argentina with a false passport). As though to place his attitude
of “teserv&" in Juxtapasztion to that of others, he added that ¥dith
Garcia Rochaca and Joaguin Ordoqui had "a paternal affection® fox
rodriguez, who visited often in their home.

The involvement of Alfredo Guevara in the Humboldt 7 affair or,
for that matter. in the relations of Fidel Castro with the Communist
O1ld Guard, has neverx been clearly explained. Guevara, about 4, an
intellectual {(and reputedly homosexual), a member in his youth of the
Juventud Soclalista, is considered one of Fidel Castro's closest personal
friends as well as of his bdrother, Ratl. He is reputed to have persuaded
Cagtro to abandon the gangstex groups of pistolezros at the Univexsity of
Havana and to dedicate himself to more serious palitical purposes.
Reports have it that when Castro was released from prison on tha Isle

of Pines In 1955 his first visit was to see Guevara, then ill with
tuberculosis.

About 1956, Guevara is reported to bave broken with the PSP over
its lack of aggressive attitude toward the Batista dictatoxrship {the
Communists called Castro a “putschist” for his attack om Moncada in 1953),
maintaining that armed force would be required to overthrow him,. In
1957 he went tu France aml then to Italy where he studied film making
(and wet Cesare Zavattini, who later became advisor to ICAIC). Im 1958
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Guevara continued his film studies in Mexiecl, whers he metl Marcos
Rodriguez, developing, it is said, an immense dislike fox him,

Though centinuing a Marxist, Guevara did mnot bend again to
_the Party's discipline. After Castro's takeover in 1959, he was
reportedly asked to rejoin the Communist Party dbut refused and, with
his intimate knowledge of Communist operations and dogma, Guevara is
credited with being one of Castro’'s closest advisors on the bmilding
of a united Marxist party in Cuba, first as CRI and currently as Punis,
He also is supposed to have agsisted the bmarded dietator in ridding
himself in 1962 of the "sectarian” Communist leader Anibal Escalante,

Since that time, Alfredo Guevara reportedly has incurred the
ill will of the Communist 0ld Guazxd by opposing its drive to extend its
ideological supremacy over the arts in Cuba, including motion picture
production., 7The Old Guard’s position was purely dogmaticg it procliaimed
the cult of Socialist realisw, while Guevara, more liberal in ocutlook,

took a stand similar to that of Communist intellectuals in France and
I‘t&ly o

The conflict came into the open in Decembasr 1959 when the
Comnunist newspaper Hoy, under Old Guard control, attacked Guevara's
film institute en ideological grounds., A long discussion followed in
which Guevara accused Blas Roca, Hoy director, of initiating the attack
and of knowing next to nothing of artistic matters. Reputedly on Castrotse
nrders, the discussion, in which Edith Garcia Buchaca, executive secretary

of the Consejo Nacional de Cultura, took Roca's side, was terminated
with neither having a clear advantage.

Some observers believed at the time that Hoyfs strxong criticism
of uevara was an indirect attack on Ridel and Raul Castro, whose long
and wincere friendship for the ICAIC president was well known in Party
circles, More likely, howevex, the friction between Castro and the Old
Guard is not so much ideological as a matter of age, of different genexa-
tions. It is said that he and his followers and the old-line Comnunists
Just don’t get along; he is reported to have a pexrsonal dislike for many
of the latter whom he tolerates but, at the same time, distrusts,

with Alfredo Guevara®s brief but self-coniident vestimony the
trial of Marcos Rodriguez took a new turn: four Uld Guaxd Coumunists

took the stand in succession; behaving more like defendants in the case
than the accusers.,

Communist Parxty on the Defensive

The testimony of Dr. Buchaca was defensive thrxoughout. She
called Rodriguez® statement that he had confessed his guilt in the

Unclassifiéd



Unclassified
. 16 =

Humboldt 7 murders to her in Mexico Ya monstruocus accusation.® She
admitted a **ciose relation® between hiin and her husband and herseif
while in exile but declared that they had had no information from Cuba
to indicate that their friend was a police informer, (DRE moenbers

testified, however, that the suspicion against Rodriguez was common
knowledge in the Cuban exile community in Mexico.)

Dr, Buchaca asserted that “twenty years as a member of the
Central Committes of the Conmunist FParty” should bhe sufficient to dafend
her against Rodriguez’ accusation and she considered herself exonerated
hy a facae-to=-face meeting with him in Party headquartexrs on March 23

which had taken placs in the presence of the Party leaders, including
both Fidel Castro and Major Chomon.

She Lntarptoted the charge of concealed kKnowledge against her
as an attack on the "forces of the Revolution, especially on the Partide
Socialista Popular, in order to create doubt,; lack of confxdangeﬁ division

and disintegration in the forces ithat are united today in the United
Party of the Socialist Revolution.®

D, Buchaca claimed that the attack on her "is not an isolated
fact,* and, revealing to some extent the present political atmosphers
in Cuba, she added that "the calumny of the accused found a fertile
ground because during the year just pasi we have witnessed a campaign
to andermine the authority of the true revolutionaries of long stomdiing. .
This defamation campaign has bean developing on all levels and that
calumny {of Rodriguez}... has undoubtedly produced a certain effect.”

She considered that the first <rial the week before was a product
of that "defamation campaign... and unfortunately some testimony, among
them that of Faure Chomon, did not help to clarify the truth.,. The case
of an informer was linked with the judgmeni of the conduct of the PSPr.c
T think it has to be said here that this trial has been converted into
& political trial... because, jointly with the declarations {(of Rodriguez).
a defamation campaign has been carried on in the streets.™

Commenting on the fact thai, after denying the accusation against

her in the Party headquarters confrontation with the accused prior to
the opening of the zecond trial, Rodrigue=z repeated it again when placed
on the stand; Dr., Buchaca said she sensed an anti-Communist climate in
the courtroom, "When sSeeing the unity of the confrontation;® she said,
"the accused breaks down but when he comes to the courtroom and receives

other and different impressiong and a climate which is also ddfferent®
he repeats his accusation,
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She closed her testimony with the statement that she did not
want history to judge her (apparently doubiful that “la historia me

absolvera“)but she wanted to be judged now by cnntempora;ies familiar
with her lifetime in Party activities.

Dx. Buchaca (once married to INRA Ross Carlos Rafael Rodriguez)
was followed on the stand by hexr present husband. Joagquin Ordexyul Mesa,

vice minister of the Armed Forces, who also defended his actions with
respect to Rodriguez.

Accoxrding to him, “Maxcos behaved perxfectly well in Maxico®
and he added somewbat arrogantly: *I have no X-ray in my head to determine
whether he was good or bad.¥* Qrdoqui admittud that he had received a
letter last year from Rodriguez in prison but he disclaimed any responsi-
bility for the assignment of the accused to an important diplowmatie
position in Czechoslovakia prior to his arrest.

Ordoqui also admitted two facts: that he was a member of the
discipline committee of the PSP (reputedly chief of the so-called
Communist *"Cheka") and that he had sponsored, from Mexico, Rodriguez®

application to become a member of the Comnunist Party.

Ordoqui was followed by his predecessor in Dr. Buchaca's
affections, Carlos Rafael Rodriguez, who hegan by denying that he was
related to the accused, He gave his version of the interview with the
DRE delegation which called on Party representatives to ask that an

investigation of Rodriguez’ complicity in the Humboldt 7 affair be

carried out, declaring that *Ordoqui was not cvonvinced and, what is
moxre, there was a woment of irritation on the part of Comrade Ordoqui.®

The INRA minister-president aiso called *the idea that the
Partido Socialista Popular could produce informers" a monstruous oneo

The last of the Old Guard witnesses was Cesar Escalante, chief

of the regime’s propaganda apparatus and brother of Anibal who was purged
in 1962 for "sectarianism."

Although he claimed ncot to know the accused and said that his
name had not been mentioned in the trial, César HEscalante had asked to
be called as a witness because "my history, my life as a revolutionary
and as a Communist and the lives of old members of the PSP were mentioned.™
Defending the veteran PSP leadership, Escalante said the trial was being

used *to divide, to intrigue and, above all, to throw mud on the old
Comnunists.®
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The statements of Faure Chomon and of Maicr JSiménez made in
the first trial, he chargsd. werxe “used bw the slandererg" and were
publishe:d daformed In the weekly Bohemiaq tproducing restlessness.”

He defended his brothes  of ramplzr;ty in the case {(in addition to the
meeting helacen rodriguez and Anibal Hscalante in Prague mentionsd by
the former, (Fdoqul said that the exiled Comunist leader had ssat an
Pauissary™ 1o see the accused in La Cabaila prison probably sither io
late 1961 ox esarly 1942}, decraring that “a Comnunist i% not capable
of being a traitox..., And sectarlanism, an erronsous appreciation that

A Comrunist might bave, will pever lead 1o treason or to decouncensnts
W ithe police.

César Ssvalante expressed the belief that

the Tommunist Party
wouid emerge from the iwial

stronges than it had been before,

President Dorticas Takes the Stand

The third day of the second trial, March 25, drew a larqgex
audience to the Supreme Court than had eithex of the two previous days.
Testimony presented during the third day also reached a wider audience
beyond its wallss the triai broadcasts throughout Cuba by radio were
amplified by the addition of the powerful Radio Progreso network,

The day's proceedings began with statements by officials of
the Department of State Security. the secret police. One of them
declared that only in July 1962 had he received instructions to begin
investigating the suspicion that Marcos Rodriguez had been the informer
of Humboldt 7, a process in which five investigating officers were used
in the course of three years, Major Jose Abrahantes, a former DRE lesder
now chief of the state security division (%G-2%) of the Ministxy of the
Interior, said Rodriguez was returned o Cuba in March 1961 on suspicion
of baing a spy for an Vimperialist"™ foreign government. {(The charge
apparently proved unfounded or was dropped for other reasons.)

Principal testimony of the day was given by Cuba's President
Osvaldo Dorticos Torrado who said he bhad first learned of the Rodrigussz
case when, after the confession by the accused in which he iaplicated

Dr, Buchaca, he wag told about it by Fidel Castro. The only othex

person who shared the secret. he said, in addition to the intexrrogating
of ficers, was Vice Prime Ministex and Armed Forces Chief Raul Castro.

According to Dorticds, Fidel Castro obtained their agreement to handle
the case himself as he thought best.

Several months after he learned of the confession {accoxrding to
Ordoqui, "six or seven months later),; Dorticds received a visit from
Ordoqui during which he asked, as a favor to Redriguez? father and
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grandfather, that the situation of the accused "be clarified.”

fFaced with this "embarrassing situation,;” Dorticds went to

Castro who decided that Ordogui should be 10ld of the confession and
its charye of complicity against his wife., Backed up Dy Blas Hota at
nis request, Dorticds did so, at which botk Qrdogud ard Bdith Garela
wachaca demanded a face-to-face confrontation with Marcos R@dziguezn

a meeting which took place on March 23 in the presence of Dorticds..
Ewilio Aragonés, member of the PURS secrefariats Transoort Minister
spore Choméns las Rosa of the Compunist daily Hoy. and Hamire 721468,
sinister of the Interior - adll Party bigwigs of the highest level.

{Although Dorticos did noi mention Fidel Castro, Dr., Buchaca testified
that e al3o was present.)

Instead of reading the stienoaraphic {ranscxipt of the confrontas
tion into the record, Dorticods played a tape recocding of the meating.
in addition ts Rodriguez' denial that Dr. Huchaca had been told of his
crime, the accused made and then retrscted a gtatement that his charoe
implicating her had been Ysvagested™ to him by his interrogators.

_ Tre scheduling of the following day‘s hearing for % p.m. with
the annouacenent that it would be televised for viewers throughout Cuba

made it virtually certain that Fidel Castre was planning to “testify"™
in the Humbolidt 7 case.,

Fidel Castro Is "Star™ Witness

Provided with all of the trappings of a major political pronounce-
nens,; Fidel Castro had hinself called as a witness in Marcos Hodriguesz’
trial on the night of March 26 (which fell on Holy Thursday and ran inte
Gookd Friday, days traditionally xeserved in the past for religlous exerc-
cises,) Ihe entire country, which had been following the Judicial
process since the l4ib. heard snd saw his perfornance on natiomedde
radio am! television networks as he talked for fours hours and 35 minutes.

Almost with his first sentence, Casiro established his “absoliute
onviction din the guiit of the accused.™ He alsc recognized at once
"“tre importance the trial has acquired from the political point of view. ™

Castru read into the record selections from what he said was
his own parsonal iniecrogation of Rodriguez {after waxning reporiers
not to put Rodriguez? words in his mouth nor vice versa) which apparently
took place betweaen the end of the first trial and the "confrontation
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in Party headquarters in which he asked the accussd If he “was

conseions of the harm he was doing.” Marcos. he said, declaresd
that "he would give his [ife for the Revoelution® becsuse “for my
sectarian mentality foor wen Gled."

In an appa-ent =ffori to clear coapietely vhe Communists
fmplicated daring the trial; Casixo urged Rodriguse to tell the whole
traih so that his words "do net ¢o en causing have after your death,”

wodriguez, Castro said, reaffirmed

n S Ak & - _ '3 . o vy

to Bdith Garcila Dochaca in Mexivo and said
wags  Woun have to be aove faitaful <o the

hix accaunt of his confassion
that her repiy to him them
CPariy and go om fighting.,®

txpYaindng bia deaon

. 4 N
poalice, Hodrigues told ithe
tirew Yout wf the way,’

uist of the DRE leaders 10 Batigta's

hae mindsver thel he believed that, with
here would be "less friction at the university,
obiective tha PSP had in 957 aad wbich could have been the "meritt
rodrigees had been told he needed 1o join the Juveniud Socialista.

Castro strongly denied "pumors. intiigues and ifes® which hinted
that one witness, an agent of Colonel Ventura, had beent executed in
spite of orders to ihe contrary “so that he wouldn‘t ba used as a witness
against Marcos.” He explained ¢hat in 1939, zoon after he came to power,
trials and executions of “war ariminais’ were held in lLa Cabafla fortress
and the petition to investigate Rodrigues was presenied at army head-

quarters at Camp Columbia and "practically they were two different
armias ®

Turning to the political aspects of Rodriguex’ txial, Castro
admitted that “unexpectedly and inveluntarily, a legal irxial was transs
formed into a political trial.»

He declared that "hoenestly' he could not believe that Faure
Chondn had intended “to transforw this trial into a political onecoo
it was an errox of Comrade Faure:'s™ which could be explained as “there
wexe things which were not c¢leax..., which ©ould cause him concern,™

These obscure circumstances, Casiro added, could imply responsi-
bility for "all of us; not only for cvomrades of the previous gpoch (the
Old Guard)... but alsce for the peolitical direction of ithe Revolution,®

In view of the fact that "pssudo-revolutionaries are presenting
us ag covering up shawmeful deeds,™ Casixe sald, be had decided to tell
all about the case of Marcos Rodriguez.

in April 1963, shortly before ifeaving on his second trip te
the Soviet Union; Castro wvesalled. he was given the confession obtained
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from Rodriguez after months of investigation and interrogation, (The

confession was made, the interrogator revealed, when Rodriguez slipped
and denied he committed the crime for money. |

Castro proceeded to read paragraphs of Rodsiguez® confession
which he described as "a mixture of truth and ides",. (The only %ide",

howevey, which the dictator later "rectified” was that concerning Dr-
Buchaca. )

In his confession, Rodriguex flatly declared that the Juventud
Socialista in 1957 "was intveresied in the poiitical thinking, the ex-
traction, unity, inclination, sources of financial aid, ways and means,
operations, tendencies, figures behind the facade, outside connections®
of the Revolutionary Student Directorate. sSuch information he obtained
was transmitted through Raul Valdés Vivo, Antonio Massip, Amparo Chaple

and othexs “to the universiiy bureau {of ihe Juveniud Socialista) and
from thexe to its Ffinal destination, the Pavty. "

Rodriguez admitted the anti-Cummbnist attitude of the DRE and
the Paxty’s lack of aggressiveness against Batista, One day, he recalled,
when he spoke over a publie address system at the university *against
Yyankee imperxialism,” he was cut off abruptly by Fructuoso Rodriguaz (latex
killed at Humboldt 7) who told him *our problem is not with the Yankees
but with Batista." Othe¥ DRE members expressed scorn for the Communists,
Rodriguez said, and told him that they "had no courage to carty a revoiver.®

Concerning his stay in Mexico Rodriguez indicated that he moved
in revolutionary Cuban exile cirxcles at the highest level: he visited
the homes of Emilic Aragones, Osmsnl Cienfuegos and José Abrahantes (now
a member of the PURS secretariat, the Minister of Construction and chief

of the secret police in charge of his case,; respectively) as well those
of the Ordoquis and othexs.

Mentioning his confession to Edith Garcia Huchaca, Redriguez
described her reacilion: %iater, I felt very bad and confided the secret
to Edith... She was perplexed. She did not know what to do., She promised
she would not say anything and expiained that she knew about cases like
mine in the Chinese People’s Republic.” (During the *confrontation® Dr.
Buchaca admitted that they had talked about Red China but claimed that
Rodriguez® guilt, even presented hypothetically, was nevex discussed.)

His saholaxsh&p to study ian Czechoslovakia “was decided upon by
the Party,"™ Rodriguez said in his confession, and the original accusation
against him in February 1959 was the subject of a discussion betwszen
representatives of the DRE and the Communist Pariy as part o

£ ®a conflict
with the 26th of .July Movement, as (Qrdoqui and Edith told me,™
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Rodriguez described his clase friendship with Brazil's
ambagsador in Havana, Vasco Leitao da Cunha {(who was named foreign
minister twe days ago following the overthrow of Janic Goulart), and
his wife while he wag in asylue in the embassy and Ythe freguent visits
of Fidel Castro, which I used to communicate te the Pariy.™

Castro then read parts of Rodriguez' confession which dealt
with his activities in Czechoslovakia which,. as the Cuban prime ninister
indirectly implied, made cleax the importance the accused had within
the farty and the protection he enjoyed (and;, at the same tine, the
dominant role the Communists were playing in the Cuban government in

1959 while Castro was still proclaiming that his Revolution was "as
Cuban as the palms.")

The Party, Hodriguez said, decided he should leave for Prague
in May 1959, He was issued a new passporxt. returning "the false one
to Ordogui,™ was told "not to warxy™ and "as soon as I arrxived in Prague
to see Fabio Grobart”® (considered by Kremlinoloyists to have been the
Soviet agent directing the Cuban PSP since the early 19308)., Shortly
after nis arrival, Rodriguez was in charge of a Party delegation which

visited Bulgaria and which included as a delegate Harold Gramatges,
later Cuba's ambassadox to France.

Cuban "Who's Who" in Europe

The names of the people with whom Rodriguez dealt in Europe
read like a “Who's Who' of the Cuban revolutionary government. He
visited Kumania and HAungary; in Prague he briefed Grobart on the latest
developments in Cubaj he met lLeonel Soto, today director of the PURS®
revolutionary indoctrination schools, who deliwered ¢o him a typewriter
gent as a gift by Ordoqui; he received letters from Edith Garcia Buchacay
he had a conversation with Dr. Juan Marinello, former PSP president;
later rector of the University of Havana, now Cuba’s ambassadox teo
UMESCO in Paris, who advised him on his studies; he traveled with
Efigenio Ameijeras, former chief of police and now a deputy defense
minister; “directed by the Party™ he helped Mas Martin, today an inter-
national youth agitator and one of the organizers of the recent Communist
voith congress in Santiago de Chile; he talked with Belarmino Castilla,
another deputy defense minister; he received the Party’s directive to
work in the Cuban Dmbassy to be opened shortly in Prague; he traveled
to Faris on Party business; he acted as advisor to the official delegation
to Prague headed by Radl Castro; he was told by his Ambassador Angel Ruiz
Cortéz ("not a Party member®) that "Anibal (Escalante) was preparing the
roster of the embassy in which he was included as fcultural attaché&?,w
meanwhile he served as official interpreter and he saw Ramiro Valdes,
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Minister of Interior and chief of the secret police, who told hinm
that mall cultura) attachés were collahorating with him and that
suraly he {Rcdriguez} would also do so" {an interesting sidelioht
opn the "cultural® sciivities of Cuban attacheés),

in addition to serving as “interpreter,” Rodriguez, according
to his confession, also Y“gave political orientation to the Umbassy,®
answered letters and collaburated with the tegional Poliey division
of the Foreion Affairs Minisirxy in Havana. He aitended diplomatic
receptions in Prague, later assisted iwo Tuban delegation which passaed
through Czechoslovakia, one headed by Minister of Education Armande

iart DAvalos and the other an economic mission led by Industries
Ministex Lrnestoe “Che" Guevara.

Rodriguez Warned by Hrozilian

pays before his arrest, which accurred on Janwary 10, 1961,
Rodriguez met a Brazilian diplomat in Prague who warned him, he
declared, that he would be arrested soon and, acting as the agent

of Ambassador Da Cunha, offered him the means to escape from Czechos~
lovakia, "Por me that was impossible to accept,” Rodriguez wrote in
his confession, "This would have meant abandoning the Party, the
Revolution and all I have fought for.” (No one at the trial made an
effort to explain how Da Cunha had learned in advance of Rodriguez

danger,) He was in jail in Prague for sewveral weeks before he was
gxtradited to Havana in March to face his accuseis.,

Conmenting on the amazing confession of the Communist police
informer, Castro showed himself indignant: “It was really shameful to
read the unending list of activities, dealings and relationships of
this man, a man who could have been an eneny agent, regarding key
matters, with key conrades, with key delegations,

“How could it be possible for a man of this type to have made
gsuch a serious infiltration, to have been in such a privileged position
to spy on Cuba’s relationships with the Socialist camp™? (Neither
he nor any other witness attempted to answer the question directly.)

Since the very day on which he received his copy of the
confession, Castro testified, he was talways seriocusly concerned™}
Rodriguez® statement "presented not one but sewveral problems.' Un-
fortunately, he admitted, the situation "got out of our hands... Why
did this matter slip out of our control? why? Why were we not able

to give this mattexr the thorough, responsible and serious attention
that we desired and should have given it"?
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In explanation, Castro mentioned the intervention of Joaquin

Ordoqui in the case and the testinony Faurxe Chomén gave during Rodriguez’
first trial.

Complaining of "the violation of Socialist legality,™ Castro
went on, Ordogqui visited President Doriicts and expressed concern over
the lengthy detention of Rodriguez in La Cabafla. 1That visit, the
bearded premier xecalled, made him very angry: %Y was feally indignant
to learn that Comrade Ordoqui showed an interest in this man... I was
really angry at his naiveté, at hisx lack of persgpicacity.®

Prizsoner’s Lettex Is Mystery

Going further into the reasons foxr the unforeseea turn the
case had taken, Castro mentioned a iettexr Rodriguez had written from
prison to Ordoqui on September 1O, 1962 (and smuggled out by his fathex)
of which he (Castro) had heard of only when it was read by Chomon
during the first trial on March 16. (At the close of his testimony,
Castro added further to thae nystery of the letter by saying that a
copy of it had been given ite Intexrior Minister Kamiro Valdes to be

delivered to him but it never reached him: ™Y don“t know where it
went, what happened to it.")

Following the testimony of Chomén in the first trial, Castxo
continued, "statemenis which, by their nature and political character,
of necessity had to cause a discussion of the problem, the case was

thrown wide open to the public, proceeding were broadcast and residents
of Havana flocked to the vourtroom in large numbers.

Inadvertently; Castro revealed the operation of cenaozship within
his government, decldxxng that the summarized text of Chomén's testimony
published by Revoluclon and tha weekly Bohemis had not been reviewed
first by Chomon and was a “deficient" (1 e, unuorrected) version.,

(Both publications attributed political motives to Rodriguez in his
denunciation of the student leadexs to the police.)

This situation, the Maximum Leader explained, which occurred
because both he and President Dorticos had been away from the capital
and *the comrades responsible foxr the press™ had to xely oun their own
Judgment, "in itself transformed the trial into a public trial... the
problem was simply posed in that way and then the worms® nest (of
‘counter-—-revoluticonaries®) and the schemers got busy,

""They had been provided with a magnificent culture medium, that
kind of mediuwm which certain parasitical elements, schemers by nature,
creators of problems, individuals who do not care a whit about the
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Revolution; could use as a magnificent, wonderful, formidable cultiure
mediun as of that moment. That is the story of how this problem
actually slipped out of our hands,*

Castro read long paragraphs of the letter written from La Cabafla
to Joaquin Ordoqui in which the accused admitted having informed the
Party leaderxship of DRE plans and activities (reiterating that the DRE
wags anti-Communist) but denied his participation in the Humboldt 7 affaix.

Castro described as '"blackmail®™ a phrase in Rodriguez? lettexs
“it is necessary to establish precisely the difference which exists

between the man who gives information to the Party and the man who
supplies information tc the police."

Earlier, Rodriguez had written that ™I am assailed by a question
taken from reality: How is it possible for a Marxist-Leninist party to
make a clean sweep of all its foundation in the matter of no less than
an alleged charge of treachery against one of its members!? and went
on to charge that he "is smothered in ostracism, deprived of speaking
and denied the right to discuss or answex.v

“lettey Journalists than Revolutionaries®

This letter, which ““unquestionably should have been discussed
in the inner circle of the leadership . ® and other testimony, Castxo
admitted; "“provided weapons for the enemy." And possibly indicating
strong internal dissatisfaction with the predominant role played by the
Communist Old Guard; Castro reported that "ecertain intriguers™ had
e¢stablished a "'liaison between the university and the CIC (the Cuban
central labor organization)' to agitate the issue.

Castro was bitterly cutspoken against the director of both

Bohemia and Revolucién, Enrique de la Osa, and generalized an attack
against all journalists of a Ycerxtain mentality" who are not caxeful

in expressing their opinions and who, he warned, might be "sent to a
granja (farm) to produce material goods." (Concentration camps of the
Castro regime are often refexxed to as "granjas de rehabilitacidon™.)

He cowplained that Cuba has few competent newspapermen and revealed

that he had discovered *"the university journalism school has been closed,®

Not that Cuba has no good journalists, Castro continued. Some
of them are “brilliant but they are better journalists than revolutionaries.*
He spoke marginally on the arts in Cuba, referring to the factional fight
over film-making of last December, but *it is not the same to provoke

a fight between intellectuals and artists as it is to provoke revolution-
aries into a fight."

Unclassified

 Unclassified === === @




Unciassified
26 ~

Arother newspaperman strongly criticized by Castro was
Segundo Cazalis, author of the "Siquitrxilla® column in Revolucidn,
who wrota that the Humboldt 7 trial was “the talk of the tawn® and
the statement by Chomén was talked of “on all street corners.™

Also displeasing to the bearded premier was a Revolucién edito-
rial which “threw more wood on the fire' and the publication by the
sare newspaper of a front-page photograph featuring, "by coincidance",

Faure Chomdn in company with two forme; anti-Communist 26th of July
stalwarts, José Llanusa and Faustino Perez.

Hostllity Exists Toward Communists

Commenting on the furor spread all over Cuba by the trial,
Castro admitted that **'we ourselwes; facilitated conditiong. We have

been responsible for this shakeup and we have not been equal to circums-

tances... The comrades of (DRE) ovigin -~ let us speak of origins because

we have been actually speaking herxe of factions -- committed the mistake
of turning this trial into a political trial.®

He described Chomon's second testimony as *“a serious, firm,
Marxist expositionﬂw and declared that *the antagoniszm™ batween himself
and Chomon in the early days of his regime had been "solved." He him-
self, Castro said, had ceased to belong to his 26 of July Movement and
became a part of the “"movement of the people.” He pleaded for all to

forget their original organizations and to form part of a single united
party.

Making a final analysis of the trial, Castro agreed that
Rodriguez had been connected with the Party since his youth, even before
he worked for the Sociedad Nuestro Tiempo. He attempted to justify
Rodriguez'! espionage activities for the Juventud Socialista by recalling
that the 26th of July Movement itself had infiltrated its men into other
organizations to obtain weapons. He also conceded the "hostility® of

the Communists toward other revolutionary groups, a development he
said was *the fruit of bourgeois propaganda.®

Castro tacitly admitted that an anti-Old Guard atmosphere exists
in Cuba, probably as the result of the Parxty's collaboration with the
Batista dictatorship: ‘'There is still much bourgeois propaganda which
falls on the old Communists... the enemy tries to divide (the Communists)
into one type or anothex... They (the Old Guard) also have the right

to commit errors because they began first and have many yeaxrs of fighting
behind them,™
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what the Cuban premier considered an exror of the Oid Guard
was the admission of Marcos Rodriguez to the Party while in Mexico,
“that seems to be true.™ He also expressed his displeasura with the

Ordoquis’ idea of » “confrontation™ with Rodriguez, a situation he
described as “embzriassing.®

In spite of the fact that Rodriguez kept changing his story
about his confession to Edith Garcia Buchaca, Castro "completely
exonerated” hex, an exoneration based not so nuwwh on facts as on the
"unanimous impression’ that witnessaeg at the “confrontation® had
obtained and on the “geneval principie that the word of an informer
cannot be put against the word of & revoluitionary.®™ There seens to

be considerable reason to doubt that Casire really considers Dr. Buchaca
ag guiltless a8 he prociaimed her to be,

Ordoqui, the revolutionary chief blamed on thxezs counts: fox
having sponsored Rodviquez for Party membership, for not having
delivered Rodriguez® letter to him tc the PURS leadership imrediately,
and for permitting Rodriguez to leave Cuba in 1959 for Czechoslovakia.

, "Had he (Ordoqui) proceeded correctly,® Castrxo shouted; "we
wouldn'¢ have to go through all this of which we are s$0 much ashamed
when we hear Rodriguesz® narzations of nis activities, his informations,
his kaowledge even about armaments and all, his contacts with all dele-
gations and visits to different diplomatic missions.

"Had this man not been given entry, or re-entry, into the Party

this would not have happened. The attitude of Comrade Joaquin deserves
criticism and censure,! .

Castro cbserwved that ®it is possible that Comrade Joaquin has
passed more bitter moments than anyone,.. but from an old militant it

is correct to demand... that he does not commit esxrors of this type.®

But the Revolution is not going to be oo haxrsh with those who
commit errors, Castro declared. I% will be ®not tolerant but not

implacable... the law that the Revolution, like Saturn, devours its
own childrzen will be rejected... We prevented rewnge when (in the
Anibal Escalante case in 1962) the reaciion against sectarianism,
vengeance and resentment wanted to impose thenselves.'

Proclaiming that he is "a consequent, indomitable Communist
and Marxist-Leninist.* the Cuban premier reassured his partisans that
they need not fear a purge: "The men of the Revolution, whatever their
rank, should feel safe." And he ended his iong harangue with an effort
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to give Cubans a psychological boost, declaring that in Cuba
the forces of union® are stronger than those which want to divide
the country's unity but unity “must be fought fox.™

The immediate reaction to Castrols lengihy speech was the
elimination of Segundo Cazalis as a collaborator of Revolucién (but
whether he has been sent ie a granja de rehubilitacion is not knowni,

The Party’s principal press spokesman, Hoy, in an editorial
on March 29, repeated Castxofs call for unity, scored Joaqain Oxdoqui
for his errors and admitted that its own sub-director, Raul Valdés
Vive, had "struck a discordant note® in the trial. The same edition

of ngicarrled thz abject confession of his mistakes by Ordequi and
the promise not to repeat them.

Trxial of Marcos Rodriguez Ends

On March 30, Rodriguez itrial came tov an end with closing
arguments by prosecuting and defense attorneys-. His attorney argued
that it had not been shown that Rodriguez had been paid for his treachery
(xeinforcing the genexal belief that his motives were political), that
he had been under 21, the "age of responsibility® in 1957, and that
he had been temporarily insane while carrying out the betrayal.

On the prosecution’s side, the fiscal declared that he could
add little to the testimony of Fidel Castzo, o, which showed the guilt

of the accused cleaxly, and asked the Supreme Court to uphold the
verdict of death,

On April 1, the Supreme Court justices rejected Rodriguez?
appeal and confirmed his sentence of death before a firxing squad
%according to Article 100 of the Law of Procedure of Cuba in Arms.™
As of this writing, on April &, news of Rodriguez' execution has not
been broadcast from Havana, although Juan de Onis, New York Times

coxxrespondent in Havana, reported a zumor that the sentence had been
executed on April 2,

The most important conclusion derived from the unusually long
trial is that strong internal tensions and harsh rivalries exist within
the Communist dictatorship of Fidel Castro in Cuba.

His testimony and that of other witnesses who, especially during
the second trial, were under obvious pressure to strike as solid a note
of unity as possible, revealed that these corroding cross-amrrents not
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only exist undexr the facade of what the regiwe's propaganda calls

monolithic Marxist-Leninist unity” but alsce to be gaining in
strength. ‘

Fax from uniting into the single and homogeneous Usnited
Party of the Socialist Revolution; the three factions that conpose
it -~ the 26t of July Movement, the DRE and the old=line Comzunists -
nave clearly demonstrated that ther are still very much apart in spite
of the constant reiteration of slogang and catch-phrases.

visibly, the trial brought to the surface the latent anta-
gonism and distrust which still separates the Old Guard Communists
of. the PSP and the new wave of the younger Marxist -Leninists, many
of whom are purely opportunists; who bave joined up since 1959,
agtro's speech confirmed the existence of still another division
in hils regime, that of the ex -mewbers of the DRE and 26th of July
Movenent who, although nominally Marxists, have never proclaimed
thedr new faith with much conviction or sincerity.

Members of this group, reported to bhe quite numerous,
composed of secondary figures of the regime's civil and militaxy
hierarchy, have never been enthusiastic about the communization of
Cuba and the increased participation of the 0ld Guard in the govern-
ment's front line of activity. Such men are believed to have remained
faithful to Castro because of personal lLoyalty. or because of ex-
pedience or ambition, and an unidentifiable nucleus because they find
it easiexr to conspire against Communism from within the regime.

The fact that the trial of Marcos Rodriguez "got out of hand®
is; in part, confirmation of the opinion-forming power of that group
within his government which, as Castro admitted, initiated a strong
campaign of rumors (with the assistance of “counter-xevolutionaries™)
which forced the regime to reopen the Humboldt 7 case.

The trial has shown conclusively that anti-Communist and
anti-0ld Guard sentiments are widespread in Cuba, As both Castro
and £dith Garcia Buchaca admitted, the anti-Red hostility was percep-
tible in the courtrcom atmosphere. The change in Rodriguez® testimony
to a new accusation of Dr. Buchaca was attributed by the Cuban strong
man to "the anti-unitarian attitude' of the spectators at the trial.

With its near-endless statements, accusations, denials and
counter-charges, the trial of a Communist police informer became a
trial of the regime itself in which the most important governmental
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figures eithex accused each other of wrong-doing or tried to justify
their associations with the convicted traitor.

Party Condesned on Moral Basis

That the unsavorxy detalls of the trial were damaging to the
regine can hardly be gquestiosed. Huid more buportant still, tha open
and wotual hostrility frequenily exprexsed by inportant witnesses nut
& big guestion mark on the wmuch advertised “consolidation” of Castro"s
fepime, At the end of fodriqmez® trial the "undty® of the PINS lLooked
more tike the ebhing tide than the wave of the future,

. The cardinal issue which emerced from the trial of Marcos
vodriguez {his guilt was never disputed even by himself) is a moral
quegtion perxtaining to the tactics and sctrategy of the Communist Old
Guard and of Communisn as a svsiem: DMes the Party condone any method
possible to gaip its ends, including the penstration of other organiza-
tions and the denunciation of its opponents o the police?

That the Party did actually engage in espionage activities
AmONG groups with presumainly the same revolutionary purposes, use
agents provocateurs and encourayge police inforuers was amply demcanstrated
hy the trial. The presunption remains that the Farty still informs
{perhaps to the Soviet Asbassador in Havana or to Moscow) om all those

within the Cuban aovernment who do not follow the official Soviet line
of political conduet.

Another issue, wmentioned in Rodriguez’ trial but which secns
to aive rise to suspicions belween the New Communista and the Old Suvard;
is the socetines expressed opinion that the allegiance of the veteran
cowrades 1s primarily to the Soviet Union, not te Cuba.

Although Fidel Castro made a sweeping excneérxation of Edith
Garcia Muchaca of the guilt of conceaiing knowledge of treachery and
of the Communist Party of 3ts moral blame in the affair, many questions
still remain unanswered after the trial.

1., How many arrests and murders were caused by Communist

informers, still uncovered, during the revoliutionary fight against
Ratista?

2. How was it possible that, with the strong circumstantial
evidence which existed against Rodriguez in 1959 -- more than encugh
to keep a prisoner in jail indefinitely or condemn him to death under

the regime's legislation -- he was released from custody and escaped
arrest for more than two years?
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3. wWho at La CabafAa forirsss urdexed the ;pepdy execution
of the wiinese who had fdentified RQodx
the nddeout at Huwholdt 7 2o

)

4. whe in the Castre gegime - in addition
snd his wife — helped to cover up the auilt

..s,awz a% thae wan whoe Deiraved
Aaristavs oalice?

to Joaoguin Ofdogel
o1 the Jomsunist lalorves?

S. What was the invalvenent of Yias Zoca and of anibal

Vsoatante
in the Rodeiguezr affair?

0ld Guard Cooperation with Batista

in a breadexr historical sense; the main question raizad by the
Rodriguez trial comcerns the ralation

ons of the Tompunist Party with
Fulgencio datista sincse 1933, when the former ssrgsant becane Cuba's
2ICTHTOE LOX a yeneration apd

a Jdominating figure in Cuban politics.

fhe politicel allisnce of the PP with Batista in 1938 i still xencabered
In Cuba as well as the fact thal the Communist press consistently praised
his in glowing terms and that Carlos kafael Kodriguez and Juan Marinelio
wgve pinisters of his bretal govermwent,

Although ostensibly outlawed in 1952, after a golpe de estado
rgfurned datista to the presidential palace, it was commnn knowledge
in Cuba that the PSP maintained its cadres intact with a passive program
f "resistance of the masses” and resistance toe the armed insurrectional
sctivities of the DR and the 26th of July Movement.

Cuabats Conmundsi Pacty changed its opposition te insurrection

only late in 1958 when Gatista’s downfall was plainly evident to ali.

tIn his recent book, “Un Pueble Crucificado."™ Dx.
Rivasg, furner president of the Coban Senate, charged that no Communist
Party rember was Killed by Batista's notoriously heavy-handed secret
police cdoring the 195258 xevolution,)

fduardo Suirez

The political oppovrtunism of the Comnunists is balieved to he
& major cause of the persistent bitterness which exists between youngex
ueiikirs of the Castro regime amnd the Old Guard of the PSP, which not
only ﬂid not feel a need to apologize for its mistakes of the past tat
aleo tried at times Lo push its way into the top levels of the gowern-
n@uta Alleging “twenty years of Party service,” the 0ld Guard came
close to dominating the Cuban government early in 1962, replacing many

«of the followers of Castro as Ylacking in political {i.e., Maxxmst}
expericnce,t
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Although Anibal Escalante and some of his followers were
soparated from pesitions of power in March 062 and accused of
Mggotarianism,” enough old -line Communisis capeined sptrenched o
indvlate, after & prudent periad of walting, 5 seCtarian oo - Baek s

infl

hat reaction against The 004 Guard Nw-»t
1o ""“'a&’&fr"‘“ssé s}nu«i’xmezx* WaG Bviilencad u,mm LR
exrited Barces Hodrl gue &% M» o ter

. £ omect 'U;\&..E:\ﬂi.im”} wa® ASLE
By & vgterm Conpunist witness as belng «sulHy of Mantd -sectarian sec-
tarisnism’” of "neo sectaclanism.,®

Copmunist Party Placed on (riat

AT AT

Cne point wiich emaxged feom Castro's “testimony® is the fact
thatl the Party aml its yoath asrgandsation had always been aumerically
Losigolficant and were gencraily disliked aad distrusted by other favos
lwuinnary aroups. In thelr tesciwmony, alithough denying charges of
fwrviog Spled for Batista, mesbers of the PSP made no attewpt to claim

any active participation in the revolutionary struggle between 1952
st 1936,

Therefore, another question which was not answered by testimony
in the trial 1s whether the ™hatred®™ and "envy" expressed by Rodriguez

for the betrayved DRE leaders was the result of an inter-group rivalwxy

N rag part of a sub roga anderstanding betwaen Batista and the Coamrunist
& LVR L ey CI ST BT
Leled Guard., 8

Thus, as more than one witness siated, Radrigue@“ trial becane
the trial of Cuba’s Comsunist Pariy and, by extension, of Communist
rartias everywhere. Undertaking the defense of the 0ld Guard in his
apjearance in court; Castro not only appears vo have failed in his
alffort but also to have bvecowme tarred with the same stick.

In his desire t¢ smooth over the divisions which have appeared
the upper levels of bhis regime, Castro seems to have managed to spread
re gudilt evenly over all membmxs of his government, the Qld Guazrd
rectly and the younger gigggiggngammun;sts by association,

in
tk

This may explain why Castro admitted that the Rodriguez trial

ot out of hand” and could not be controlled as faxr as i1t8 results
were conserneda

From a simple, though soxdid, police case, the trial became a
scandal of major magnitudes and unsavory details began rewaling the
negligence and even the criminal invelvement of many of the Old Guard
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and some of the youngey Communists., Castro himself seemed genuinely
upset by some of the testimony: Although in his lstter 4o Blas Roca
dlrectioe full coverage of the irial he called for those who wezxe
sudlty. in addition to Marcos odrinuez, te Pe condenned Ynot onlwy
=or3liy but alse legally, " before the shower of pu” which wag being
Lthrown he apparently decided to foregoe any Turther isdictnents, W
e way have gatten word from Moscow to dampen things down a bit.

The Luban dictatox’s lengthy declaration, Far frow clearing up
the morass of obscure detalls, opened up new areas for rossible explora-

tion as to the possible complicity of other importzat figures of his
regime in the Humboldt 7 affair.

One exawple of possible involvement is the activity of Indus-
tries Minister "Che® Guevara who was, eaxly in 1959, the commander of
La Cabafla fortress wheze a material witness against Rodriguez was
“sonveniently” {for the Communists) placed before a firing squad despite
an oifivial ordex to keep him alivec. Also the Jdisappearance of impoxtant
avidence from police files was mentioned but not explained by Fidel Castxo.

iublic Intexest in Trial Is Strong

Pcinting to the unquestionably low moral standards of the
Cammnriat Party and its Fidelista partners, if not to the moral decay
af the entire structure of administration in Cuba, is the fact that a
police lnformexr, about whose guilt suspicions arose immediately aftex
the Huwmboldt 7 murcders in 1987 snd of which Castro was undoubtedly aware,
conld have been appointed to a hiohly sensitive diplomatic post in the
Muban legation in Prague and have remained there for almost two years.

Ag a result, the net ocutcame of the trial and {ts incriminating:
testiczony appears to be thoroughly negative for the Castro rxegime-

Almost all witnesses showed an acute awareness that public
interecst in and reaction to the trial were strong and that the moral

stain on the Old Guard and on the supposedly "pure” younger leaders of
tue Cul:an Kevolution will not easily be removed.

Suggesting the tone of public comment, Castro himself mentioned
mihe theory of (CQmmunist} concealment™ of guilt and "intrxigues, lies

and rusmors™ which must be spreading widely among the usually politically
perspicacious Cubans,
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He also seems to realize that, aftex the spectacle of public
confesaion and sinmultaneous summons to revolutionaxy unity, occarring
sonents after acrimonious exwchances of accusations, thiv s can haptly
rewain the same between the feuding factions of bils cegime-

This awareness was undergcored ty the Cuhan prime asinister {a
& private interrcoation of Marcos Redeiouss wben hae reported that e
plesdad with hinm to tell the truth so that his "false testimony™ would
not coutinue to cause damage after his execution,

Yhere is little Adovbi that the trialh which offars a wealth
af @pﬁartunities for the dewelopment of anti«Castro propaganda, e qoing

to have a long-lasting effect on Cuba’s internsl; and possibly evtarnal
p@litias‘

Castro imerges Badly Tarnished

" If nothing alse, countless man-hours of productive work have
gong down the drain as the entirxe pation listened to the quarrels of
the raglme 's leaders. Bven more seriocusly damaging wmight ba a deepening
of the currently prevailing feeling of apathy which, as Castro recently
adaitted, is causing him great concern, The pronounced division into
factions within the government; revealed at the trial (Castxo said
eweryone is talking as thougk they still belonged to theix formerx
oraanizations), is expected to increase gather than lessen. .

The fact that Castrxo repeateddly used the words "shake-up* and
#*aivision® to dJdescribe what wag happening as a result of the trial is
another indication that its resulting wounds may be difficult to heal,

Although, without question, Fidel Castro has demonstrated that
he 8till remains in full commwand in Cuba, he seems to have come out of
the expavience hadly tarnished, largely as the result of his poorly
Justified but sweeping exoneration of the Communist Old Guard when; in

faut, & well based suspicion of its complicity in the Humboldt 7 case
stilkl remalnsn

s the affair “glipped out of" his hands and beyond his control,
Cagtro‘s usval mastery of political develepments appeared to failed him
in this instance and he is undoubtedly aware of the political and moral

damage occasioned by the case.

Politically, the cohesion of the United Party of the Socialist
Revolution has to be seriously questioned now. Already weakenaed by
Anibal uscalante’s ™sectarianism,® it is now suffering from what has
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beeon called “neo-mectarianism,®

The position of Joaquin Ordoqui, as Armad Porces vice .
rladster, and of his wife, execntive secretrry o7 the Mntional Council
of wltare, ace believe: to & wmorally mntananle in spite of the fornerts
pusblic agknowludiguent of his srroxs and the latier?s exoraratlion.,
sthe® Old Guard leaders will have little alternmnzive wut to vacadn

iz;canshwuoul i to appear n8 uncoaiitionally 21lied to Fidel CTustzo
as possiile, |

At the same tine, opponents of the ¢11ld uard's predoninance

An e Cudan covernment have deawn o wblic attentisw to their sxdstence

and they sea to e enjoying & certainm Ju.ixes of popularity waich might
olia Camt®o hasitote to meieh theam harsily.

Tie Doarded revolutionity, cuusting on the proverbLially short
mamory of the Guban man in the street, is gxovanly hopdut that tia
’chldt 7 affair will dle a quick wud uniul:licized Jenth.,

CManley/bxc
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